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Մարտի 20-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ ԳԱ տարեկան ժողովը, որը նվիրված էր ԳԱ 1968 թ-
գիտական դործոլնեւո [կան ր մնա կան արդյունքներին Լ ակադեմիայի 25-ամ յակին: 

Ժ՛ողովում «Ակադեմիայի 25 տարին և նրա '.երթական խնդիրները» ղե կուցում ով հանդես 
եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Վ. Հ. Համ բա ր ձում յան ը: 

— 1943 թվականի նոյեմբերյան ա',եզ օրերին ծնունդ առավ Հայկական ՍՍՀ գիտություն 
ների ակադե միլյն,— ասաց Վ. Հ ա մ բ ա ր ձո ւմ յան ը,— Հայրենական մեծ պատերազմի ծանր օրե-
րին կատարված այդ ակտը, երբ սովետական Ժողովրդի նյութ ական ու հոգևոր ուժերը ուղղված 
էին թ շնամոլն ջախջախելու նպատակին, լենինյան ազգային քաղաքականության հաղթանակի 
փայլուն արտահայտությունն էէ Հայաստանի ակադեմիայի ստեղծման գործում վի թխ ա Ր Ի # Г 
խաղաց նաև նրա առաջին պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Հովսեփ Օրբելին: 

Զեկուցողը ընդգծեց, որ ակադեմիայի գոյության աոաջին իսկ տարիներից հատուկ ուշադրոլ-
թյուն Էր նվիրվում ֆիզիկա ֊ տեխնիկական և մաթեմատիկական գիտություններին: Դրա շնորհիվ 
աստրոֆիզիկայի և ֆիզիկայի, մաթեմատիկայի և մեխանիկայի, հաշվողական տեխնիկայի աս-
պարեզում հայ գիտնականները հասան միջազգային ճանաչում գտած հաջողությունների: նրանդ 
հետազոտությունները նպաստեցին արդյունաբերության և գիտության կարևորագույն ճյուղերի. 
Էներգետիկայի, Էլեկտրատեխնիկայի և Էլեկտրոնիկայի, սարքաշինության, շինարարական գործի 
գա ր գա ց մ ան ը: 

Անդրադառնալով քիմիական գիտություններին և երկրագի տ ութ յան ը, ակադեմիկոս Վ. Համ-
բարձում յանը նշեց այդ բնագավառներում կատարված աշխատանքների լայն դիապագոնը և մեծ 
արդյունավետությունը: Նա ընդգծեց, որ Հա յաս տանի տերիտորիան եդակի I; Մ իության մեջ օգ-
տակար հանածոներով հագեցվածության տեսակետից, ուստի և ընդերքի հետախույզների առաջ 
անընդհատ նորանոր խնդիրներ են դրվում: 

Տե սական Ալ գործնական մեծածավալ պրոբլեմներ են մշակվել ֆիզիոլոգիայի, ագրոքիմիա-
յի> հիդրոպոնիկա յի, մ ի կր ո կեն и ա բ ան ո ւթ յան, բիոքիմիայի բնագավառներում, որոնք մեծ հե-
տաքրքրություն են առաջացրել հանրապետության սահմաններից շատ հեռու։ 

Կանգ առնելու! հասարակական գիտությունների վրա, ակադեմիկոս Վ. Հա մ բա ր ձո ւմ յան ր 
ասաց, որ .ասարակական գիտությունների բնագավառում մեր ավանդույթները ավելի հարուստ 
են, քան գիտության որևէ այլ ասպարեզում: Բավական է Հիշատակել, որ հանրապետության գի-
տությունների ակադեմիայի առաջին կազմի մեջ մտսն այնպիսի խոշոր հա (ա դե տն եր, ինչպիսիք 
են Հր. Աճաոյանը, Հ. Օրբելին, Մ. Աբեղյանը, Հ. Մանանդլանը, Ս. Մալխասքանը, որոնք դրեցի,ն 
այդ բնագավառի հետագա աշխատանքների հիմքերը* 

Հայաստանի գիտությունների ակադեմիայի գիտնականների կապերը, նշեց ակադեմիկոս 
Վ. Համ բա րձում յան ը, ամրապնդվել են եղբայրական սովետական հանրապետությունների և ար֊ 
տասա,ւ)անյան պետությունների գիտնականների հետ: Արտասահմանյան գործուղումների թվով 
հայաստանի գիտությունների ակադեմիան հանրապետական ակադեմիաների մեջ առաջին տեղն 
է գրսոէում։ 

Հանրագումարի բերելով սյկադեմիայի 25-ամ յա գործունեությունը, զեկուցողն ասաց, որ 
այդ ժամանակամիջոցում հանրապետությունում դի տ ա կան աշխատողների թիվը ավելացել է 
10 անգամ և կադմում է մոտավորապես 1С՝ հագար: 

Զեկուցման ւէերջում ակադեմ իկոս Վ. Հա մ բա րձում յան ը կանգ առավ հանրապետության գի-
տության զարգացման հեռանկարների վրա: Սա հատուկ ուշադրություն նվիրեց ավտոմատացման, 
գիտական փորձերի ոլ չավւոլմների, դիտական սարքաշինության ինտենսիվ զարգացման հար-
ցերին: 

((Ակադեմիայի 25 տարին և նրա հերթական խնդիրները)> և ((ՀՍՍՀ ԳԱ 1968 թ. գի տա կան 
գործունեության հիմնական արդյունքների հաշվետվությունը)) զեկուցումների շուրջը ՐացւԼեց 
մտքերի փոխանա կութ (Ուն։ 
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ՀՍՍՀ ԳԱ փոխպրեզիդենո, ակադեմիկոս Ա. Ռ. Հովհաննիսյանի ելույթը նվվւրված էր Հասա-
րակական գիտությունների բրյ ժան մ ունքի Հիմնարկների գործունեությանը։ Անցյալ տարի, ասաց 
նա, գիտության այդ ճյուղերի զարգացման նպատակին հատկացվել են մեծ միջոցներ ու սար. 
քավորոլմներ, բայց համապատասխան շենք չունենալու պատճառով ձեռք բերված ապարատները 
չեն օգտագործվում։ երբ ամբողջ սովետական ժողովուրդը նախապատրաստվում է Վ. Ի. Լենինի 
ծննդյան 100-ամյա կին, առանձնապես կարևոր խնդիրներ են գրվում պատմաբանների, լեզվա-
բանների, գրականագետների առջև։ Գիտությունների ակադեմիայի նախագահությունը արդեն 
հաստատել է այդ նշանակալի տարեթվին նվիրված հոբելյանական սեսիաների և գի տ ա ժ ո զովն ե ր ր 
պլանը։ Բացի դրանից, ընթացիկ տարվա դեկտեմբերի ց երևանում և հանրապետության ուրիշ 
քաղաքներում անցկացվելու ե՛ւ՝ լենինյան թեմայի առանձին պրոբլեմներին նվիրված 13 սեսիա: 

ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս Ս. Կարապետյանը խոսեց կերի սպիտակուցի պրոբլեմի մասին, որն 
ունի ժողովրդատնտեսական կււրեոր նշանակություն։ Այդ հարցի լուծմանն ենք մոտեցել ակա-
դեմիայի մի շարք ինստիտուտների կոլեկտիվների միացյալ ուժերի շնորհիվ։ 

Գիտական կարևոր հարցերի մառին ելույթներով հանդես եկան նաև ակադեմիկոսներ Ա. ՛Լա֊ 
րիրյանը, Ի. Եղիաղարովը, պրրֆեսոր հ. Միրիմանյանր։ 

Ընդհանուր ժողովում «Իոլքսերի աճի ու փթթման քիմիական կարգավորումը» զեկուցում ով 
հանդես եկավ ակադեմիկոս Ս . Չայլախյանը։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ ընդհանուր ժողովի աշխատանքին մասնակցեցին ՀՍՍՀ Մինիստրների սովետի նա-
խագահ Բ. Մ ուրագ յա նը, ՀՍՍՀ Գերագույն սովետի նախագահության նախագահ Ն. ՀարոլթյոլՆ-
չանը, ՀԿԿ Կենտկոմի քարտուղարներ Գ. Տ ե ր ֊Ղա զսւ ր յանց ը, Ռ. Խաչատրյանը, ՀՍՍՀ Մինիս֊ 
տըրների սովետի նախագահի տե ղակալ Լ. Ս տեփ ան յան ը։ 

ՀԱՍԱՐԱԿԱԿԱՆ ԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐԻ ԲԱԺԱՆՄՈՒՆՔԻ ՏԱՐնԿԱՆ ԺՈՂՈ4.Ը 

Մարտի 24— 25-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ ԳԱ հասարակական գիտությունների բաժանմունքի 
տարեկան ժողովը։ ((Բաժանմունքի 1968 թ. դիտական գործունեության հիմնական արդյունքները» 
զեկուցում ով հանդես եկավ բաժանմունքի ակադե մ իկոս֊ քա րտուղար, ՀՍՍՀ ԳԱ ա կագեմ իկոս 
Ծ. Պ. Աղա յան ը ։ 

— Առաջնորդվելով հասարակական գիտությունների ղա ր դա ց մ ան վերաբերյալ կուսակցոլթ յան 
և կառավարության որոշումներով,— նշեց զեկուցողը, Հայաստանի գիտությունների ակադեմիայի 
հասարակական գիտութ յունների դի տ ահ ե տա զո տ ա կան հիմնարկները վերջին ժամանակներս հասե/ 
են զգալի նվաճումների։ Հաշվե տոլ տարում բաժանմունքի հիմնարկներում ուսումնասիրվեք Է 
303 թեմա, որոնցից ավարտված Է 115-ը։ 

Այնուհետև, ակագեմ իկոս Ծ. Պ. Աղայանը իր զեկուցման մեջ կանգ աոավ բաժ անմ ունքի գի-
տական հիմնարկների դիտահե ոադոտական աշխատանքների ւէերլուծման վրա։ 

Այսպես, տնտեսագիտություն բնագավառում հատուկ ուշադրություն է դարձվել հասարակա-
կան արդյունավետության բարձրացման պրոբլեմների ուսումնասիրմանը։ Տնտեսագետները հե-
տազոտե լ են այնպիսի պր ո բ լե մնե ր, ինչպես ((Շահութաբերության և աշխ ա տ ան ք ի վարձատրության 
Համահարթեցման պրոբլեմները հանրապետության կոլտնտեսություններում», ((Տնտեսական հաշ-
վարկն ո լ հ ի մնա կան արտադրական ֆոնդերի օգտագործման արդյունավետության բարձրացումը 
ՀՍՍՀ կոլտնտեսություններում)), ((9. ուլվա ծք ա յին արտադրության համակենտրոնացումը և մասնա-
գիտացումը Հայկական ՍՍՀ-ում)), ((Գիտատեխնիկական առաջադիմությունը և նրա նյութական 
խ թանում ը», «Հա յաս տ ան ի տնսւեսական զարգացումը վաղ ստրկատիրական ժամանակաշրջա-
նում», ((Ստեփան Շահում յանի տնտեսագիտական հայացքները)) և այլ թեմաներ։ Ինստիտուտը 
զգալի օգնություն է ցույց տվել հանրապետության արդյունաբերական ձեռնարկություններին՝ 
տնտեսական ռեֆորմի իրականացման գործում։ 

Հաշվետու տարում գիտահետազոտական զգալի աշխատանքներ է տարել պա տմ ութ յան ինս-
տիտուտը։ Նրա վերջին տարիների կարևորագույն պրոբլեմը եղել է հայ ժողովրդի պատմության 
բազմահատորյակի և պատմագրության պա տմ ութ յան ոտեզծում ը։ Այդ ուղղությամ բ, չնայած 
կատարված գրական աշխատանքներին, դե ո ևս անեքիքներ կան, որոնք պետք է դառնան մեր 
պատմաբանների ուշադրության առարկան, Պատմության ինստիտուտի ավարտված պրոբլեմներից 
են՝ ((Հայ ժողովրդի գավակների մասնակցությունը Բելոոուսիայի ազատագրման համար մղված 
մարտերում (1941 —1944 թ թ*) 3», (՛Արևելյան Հայաստանի միացումը Ռուսաստանին» փաստա-
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թղթերի ժողովածու (Հատոր 1), «Հայ ժողովրդի մատենագիտություն, (Յ֊րդ հատոր) և ա;, 
թ ե մ ան ե ր г 

Հ. Աճաոյանի անվան լեզվի ինստիտուտում շարունակվել են աշխատանքները ժամանակակից 
հայոց լեզվի գի տ ա կան թե ր ա կ ան ութ յան ուղղությամբ։ Հաշվետու տարում ինստիտուտում կազ-
մակերպված տերմինաբանության բաժինը հնարավորություն կստեղծի ավելի մոտիկից և գործնա-
կանորեն զբաղվելու սովետահայ տերմինաշինության հարցերով: Զգալի աշխատանք է կատարվել 
նաև հայոց լեզվի պատմ ա֊համ եմ ա տական ուսումնասիրության, բառարանագիտության ուղղու-
թյամբ և այլն։ 

Ս՛. Արեղյանի անվան գրականության ինստիտուտի կարևոր խնդիրն է եղել՝ ստեղծել հայ նոր 
դրականության Հինդ հատոր յակը։ Արդեն լույս են տեսել առաջին երեք հատորները: Աշխատանք-
ներ են տարվել հայ դասական գրողների կյանքի և ստեղծագործության ուսումնասիրության, գրա-
կանության տեսության, տեքստաբանության, գրական կս- պե ր ի, ինչպես նաև Հ. Թոււ)անյանի 
ծննդյան 100֊ ամ յակի նախապատրաստության ուղղությամբ: 

Հնագետները շարունակել են իրենց ուսումնասիրությունները Լճաշենի, Մեծամորի, Կարմիր 
բլուրի, Արինբերդի, Նոր Արմաւ լիրի, Գառնիի, Հին Արմավիրի, Դվինի հնագիտական օբյեկտնե-
ո ուս : Պե ղումների հնագիտական հեւոա զո տությունների միջոցով հայտնաբերվել են նոր հնագի-
տական նյութեր՝ Արգիշտի առաջինի, Սարդուր երկրորդի, Ռուսա երրորդի արձանագրություննե-
րը։ Հ՛հ ադե иւները Հսկայական ՛Աշխատանք կատարեցին երևանի 27 50 ֊ ա մ յա հոբելյանի նախա-
պատրաստման և անցկացման գործում։ Ավարտվել են այնպիսի կարևոր թեմաների ուսումնասիրու-
թյունները, ինչպես «Հայաստանի կիկլոպյան ամրոցները)), (Միջնադարյան Հայաստանի ամրոց֊ 
՛հերը», ((Դվինի կենտրոնական թաղամասի պեղումների արդյունքները)., «Գեղամա լեռների Ժայ-
ռասլա տկե րնե րը)), «Մ. թ. ա. Յ֊րդ հազարամյակի արվեստն ոլ պաշտամունքը)) և այլն։ Զգալի աշ-
խատանքներ են տարվել նաև ազգագրության և բանահյուսության բնագավառներում: 

Արվեստի ինստիոլտի ուշադրության կենտրոնում են եղել Կոմիտասի ծննդյան 100 ֊ ամ յակի 
նախապատրաստության կապակցությամբ մեծ կոմպողիտորի ստեղծագործությանը նվիրված ժո-
ղովածուի, Կոմիտասի երգերի 6 — 8-րդ հատորների Հրատարակության պատրաստելը, «Հայ 
երաժիշտների կենսագրական համառոտ բառարանի/> կազմում ը, Նի կողա յո и Տիգրան յանին և' 
Խրիստափոր Կուշնար յովին նվիրված ժողովածուների, "՜Հայ ճարտարապետության պատմության» 
ռապատկերն երր», ((Մ. թ. ս՛. Յ֊րդ հազարամյակի արվեստն ո,_ պաշտամունքը)) և այլն: Զգա/ի ա1~ 
խ ա տ անք է կատարվել նաև մշակութային կապերի ուսումնասիրության, հայկական կիրառական 
արվեստի, շեքսպիրագիտոլթյան և այլ բնագավառներում: 

Արևելագետները ավարտել են ((Իրանի հայ գաղութը 1917—1918 թ թ.)) , (է Հայ ֊ար աբակա ն 
դրական և կուլտուրական կապերը)), «Հայկական աղբյուրները Հնդկաստանի և XIX դարի հայ-
հնդկա կան հարաբերությունների մասին» և այլ պրոբլեմների ուսումնասիրությունը: 

Փիլիսոփայության և իրավունքի սեկտորի գիտնականները հրատարակության են հանձնել 
՛<Գիտական գիտելիքների տրամաբանական, վերլուծության ւի ի լի и ո փ ա յա կ ան հարցերը).՝ կոլեկտիվ 
աշխատությունը, «Վ. Ի. Լ ենինը սոցիալիստական Հեղափոխության դիալեկտիկայի մի քանի 
՛արցերը)) ուսումնասիրուէյունր։ Զգալի աշխատանք Է կ ս՛ տ ա բվա ծ նաև իրավունքի և Էսթետի — 

կայի բնա գա վ ա ռն ե ր ո ւմ ։ 
Այնուհետև, ակադեմիկոս Ե. Պ. Աղայանը մանրամասն անդրադարձա •/ Հասարակական գի-

տությունների բաժանմունքի և նրա բյուրոյի գործունեության վերլուծմանը: նա նշեց, որ հաշ֊ 
վետոI. տարում տեղի Է ունեցել բյուրոյի 15 նիստ, որտեղ քննարկվել են 42 գիտական և դիտա֊ 
կազմակերպչական հարցեր, որից 11 ֊ ը քննարկվել Է ՀՍՍՀ ԳԱ նախագահության նիստում: Բյու-
րոյում քննարկված Հարցերից են՝ Գառնիի հեթանոսական տաճարի վերակառուցումը, հայ ժո-
ղուԷըդի պատմության բա գմ ահ ա տ ո ր յակի հրատարակումը, Մ. Մաշտոցի անմահ մրցանակա-
բաշխությունը, հայ֊ Հունգարական գիտությունների ակադեմիաների Համագործակցությունը և այ[ 
հարցեր։ Հաշեվտու տարում բաժանմունքի Հիմնարկներում ստեղծվեք են մի շարք նոր բաժին-
ներ. փ ի լիս ո փ ա յոլթ յան և իրավունքի սեկտորում կոնկրետ սոցիոլոգիս։ յի լաբորատորիա, տնտե-
սագիտության ինստիտուտում՝ վերակազմվել և ընդլա/ն վել է տն տե и ա գի տ ա կան ֊ մ աթե մ ա տի կական 
,'ե տազոտ ությունների բաժինը, որի համար ձեռք է բերվել էլեկտրոնային հաշվիչ տեխնիկա, 
պատմ ութ յան ինստիտուտում՝' պատմագրության բաժին, լեզվի ինստիտուտում՝ տ ե ր մ ին ա բ ան ո ւ-
թ յան բաժին։ ԳԱ ն ա խ ա գա Հ ո ւ թ յ ո ւն ը որոշում կ ընդունել Հասարակական գիտությունների բնա-
գավառի դի տական ինֆորմսւցիայի կենտրոն ստեղծելու մասին: 

Լուրջ ուշադրություն է դարձվել կադրերի պատրաստման վրա։ Հաշվե տոլ տարում բաժան-
մունքի հիմնարկներում ընդունվել են 40 երիտասարդ ասպիրանտներ՝ ասորագիտության, շումերա֊ 
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գիտ „վկան, ազգագրական սոցիոլոգիայի, Աղվանքի պատմության, հյո լս իս - կովկա и յան լեզուների, 
հայ֊բյոլզանղական բանասիրության, կոնկրետ սոցիոլոգիայի, տնտեսական իրավունքի և այլ 
սոր մասնագիտոլթյունների գծով: Բաժանմունքը հաստատել է նաև ասպիրանտուրայի 1Տ69 թ. 
ընդունելության պլանի նախագիծը, որտեղ ուշադրություն { դարձվել այնպիսի նոր մասնադիտոլ. 
փյունների վ? ա, ինչպիսիք են տնտեսագիտական մաթեմատիկան, տերմինաբանությունը, կոնկ-
րետ սոցիոլոգիան, հին Արևելքի պատ մությունը, հ ա յ ֊ հ ո ւն գա ր ա կան դրա կան֊ կուլտու ր ա կան կա-
պերի ուսումնասիրությունը և այլն։ 

— Նշելով մեր Հիմնարկների ձեռք բերած նվաճումները,— ասաց զեկուցողը,— չի կարելի 
• մոռացության տալ այն հանգամանքը, որ նրանք ապահովված չեն գիտական աշխատանքի համար 
• նորմալ պայմաններով։ Շատ դիտական աշխատողներ տեղ չունենալու պատճառով աշխատում 
են հիմնարկից դուրս, չկան հնարավորություններ ժամանակակից տեխնիկական սարքավորում ֊ 
ները օգտագործելու, նոր լաբորատորիաներ ստեղծելու համար։ Մինչդեռ հասարակական գի֊ 

• տ ութ յուննե ր ի բաժանմունքի շենքի (որի կառուցումը սկսվել է 1966 թ.) շինարարությունը շատ 
դանդաղ է ընթանում ։ 

Զեկուցման վերջում ակադեմիկոս Ծ. Պ. Ազայանը առաջ քաշեց գիտական հիմնարկների և 
բաժանմունքի առջև դրված մի շարք անհետաձգելի խնդիրներ։ Ս ասնավորապես նա նշեց, որ 
անհրաժեշտ կ կոորդինացնել դիտական հիմնարկների գործունեությունը, կատարել հայ ժողովրդի 
պատմության, դր ա կան ո ւթ յան, արվեստի վերաբերյալ կոլեկտիվ հետազոտություններ, լուծեք 
հիմնարկները նոր կադրերով կոմպլեկտավորելու, նոր բաժիններ ստեղծելու, գործուղումներ 
և արշավախմբեր կազմակերպելու, ֆինանսավորման, դիտական աշխատողների աշխատանքա-
յին և կենցաղային պայմանները բարելավելու, կոմպլեքսային խոշոր պրոբլեմների 
մշակման և այլ հարցերը: Պետք Ւ ԼՈԼՐ1 ուշադրություն դարձնել հրատարակչական 
աշխատանքների վրա: Տպարանի ներկա վիճակը հնարավորություն չի տալիս հրատարակելու 
մեր գիտնականների կողմից ստեղծած արժեքավոր աշխատությունները։ Պետք կ արմատապես 
բարելավել նաև մեր պարբերականների ժամանակին հրատարակման և որակի բա րձրացմ ան 
գործը: 

— Ընթացիկ տարում.— նշեց զեկուցողը,— հայ Ժողովուրդը նշելու է մեր ազգային կուլ-
տուրայի ականավոր ներկայացուցիչներ Հովհաննես Ի ում ան յան ի, Կлմիտшиի ծննգյան 100-ամ-
յակը, մեր գիտնականները պետք կ ակտիվորեն մասնակցեն այգ հոբելյանների նախապատ 
ր ա и տ մ ան ը հ 

Սովետական ժողովուրդը պ ա и/ր ա и տւէում կ նշելոլ Վ. I'. Լե՛նին ի ծննդյան 100~ամ յակը, հա-
սարակական գիտությունների բնագավառի աշխատողների սրբազան պարտքն կ՝ արժանավայել 
դիմավորել այդ հոբելյանին: 

Զեկուցման շուրջը բացվեց մտքերի փոխանակություն։ Ակադեմիայի փիլիսոփայության և 
իրավունքի սեկտորի վարիչ, դոկտոր, պրոֆեսոր Հ.. Գ. Ասլանյանն իր ելույթում նշեց, որ հաշվե-
՛տու տարում սեկտորը զգալի գործ կ կատարել։ Այժմ տպագրվում կամ խմբագրական պրոցե-
սում են գտնվում մի շարք կ ո լե կտ իվ աշխատություններ և մենագրություններ, որոնց թվում ((Հա-
սարակությունը և մշակույթը», ((Վ. Ի. Լենինը և հեղափոխության դիալեկտիկանЛ > (ГԳիտա-
կան տրամաբանական վերլուծությունը)) կոլեկտիվ աշխատության 1 ֊ ին հատորը (պատրաստ Ւ 
նաև 2֊րդ Հ-)> Վահրամ Րաբունուն նվիրված մենագրությունը և այլն։ Վ. Ի. Լենինի ծննդյան 
100 ֊ ամ յակի կապակցությամբ սեկտորը պատրաստում կ հատուկ ժողովածու, որտեղ է/ընդգծվի 
լեն ին յան գա ղա փ ա ր ա կան ժառանգության նշանակություն ը արդիականության համար։ 

— Մեր հաջողություններն ավելին կլինեին,— ասաց Հ. Ասլանյանը,— եթե մեր աշխատանքի 
համար անհրաժեշտ պայմաններ ստեղծվեին: Օրինակ, դեռ անցյալ տարվա Հունիսին սեկտորում 
կազմակերպվել կ սոցիոլոգիայի լաբորատորիա, սակայն մինչև այժմ ֆինանսավորվում կ միայն 
լաբորատորիայի լ[արիչի հաստիքը։ Շատ վատ են նաև աշխատանքային տեղի պայմանները, 
սեկտորը զբաղեցնում կ ընդամենը 3 սենյակ։ 

Արևելագիտության սեկտորի վարիչ, պատմագիտական գիտությունների թեկնածու, Լ. Ին ֊ 
ճիկ Հան ը նշեց, որ արևելագիտության բնագավառում կան բազմաթիվ հարցեր, որոնց ուսումնա֊ 
սիրումը ունի կարևոր նշանակություն: Օրինակ, անհրաժեշտ կ զբաղվել արտասահմանյան երկըր֊ 
ների գրականության թարգմանությամբ, բ յո ւզան դա դի տ ութ յան և արևելքի ժողովուրդն երի պատ-
մության ուսումնասիրությամբ, միութենական մասշտաբով մշակել սփյուռքահայ մամուլը և այլն։ 
Աըևե, տգիտության հարցերի ուսումնասիրության գործում ակադեմիայի, բարձրագույն ուսումնա -
վ/ան հաստատություԼնեբի և Մատենադարանի դիտական աշխատողները վատ են համ ա գործակ֊ 
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ցում։ Պետք կ գրել արևմտյան Հայաստանի պատմությունը, լուսաբանել Հայ գործիչների դերը 
արևելքի մշակույթի զարգացման գործումг 

ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից֊տնդամ Լ. Խաչիկյանը բաժանմունքի բյուրոյի ուշադրությունը Հրա֊ 
վփրեց գիտ ա ֊կազմ ակե րպչական մի շարք Հարցերի վյւա։ Մ ասնավորապես նա նշեց, որ գիտա-
կան Հիմնարկներում օժանդակ աշխատողների՝ թարգմանիչների, լաբորանտների, բիբլիոգրա՜ 
ֆիստների թի՚Լը շատ քիչ կ։ Բաժանմունքի գրադարանում վատ վիճակում կ գտնվում XIX դարի 
պարբերական մամուլը, այն թերի Կ և չի մշակվում, չի կոնսերվացվում, չեն Հանվում միկրո֊ 
ֆիլմեր, որի պատճառով էլ մամուլը մաշվում և փչանում կ։ Խոսելով գիտական աշխատանքի 
մասին, Լ. Խաչիկյանը նշեց, որ կան շատ բնագավառներ, որոնք չեն ուսումնասիրվում ։ Օրինակ՛ 
Հին Ա միջին դարերի Հայ մշակույթի ուսումնասիրության Համար անՀրաժե շտ կ ունենալ իրա-
նագետներ, թուրքագետներ, ասորագետներ։ Տարիներ շարունակ խոսում ենք Հայագետների մի-
ջազգային Համագումար Հրավիրելոլ մասին, բայց չենք իրականացնում։ 

Ժ՛ողովում իրենց ելույթներում կարևոր Հարցերի մասին խոսեցին նաև ակադեմիկոս Ա. Ղա՜ 
րիբյանը և բանասիրական գիտությունների դոկտոր, պրոֆեսոր Գ. Հովնանը։ 

Բաժանմունքի տարեկան ժո դրվում կարդացվեցին մի քանի զեկուցումներ։ «ՀՍՍՀ բնակչու-
թյան վերարտադրությունը և աշխատանքային ռեսուրսների օգտագործում ը 1966—1985 թթ.!> 
զեկուցում ով Հանդես եկավ տնտեսական գիտությունների թեկնածու Վ. Խոջաբեկյանը, «Պատմա-
գրական միտքը Հին Հայաստանում (նա խ ամ ե и ր ո պ յան շրջանէ»՝ պատմական գիտ ութսունների 
դոկտոր Գ. Ս ա ր զ ո յան ը և ((Գառնիի տաճարի վերականգնման Հարցի շուրջըи զեկուցումով՝ ճար-
տա րապետութ յան թեկնածու Ա. ՍաՀինյանը։ 


